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a r m a n m e l i . i r  واشنگتن: در حال رایزنی با ایران 
برای تبادل زندانیان هستیم
 مذاکره غیرمستقیم 

ایران و آمریکا
 تهران : آماده تبادل زندانیان آمریکایی هستیم

گفت و گــــو
عبدالرضا فرجی راد در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

احتمال به نتیجه رسیدن مبادله 
زندانیان زیاد است 

  آمریکا می خواهد مساله ایران سریع حل شود
   دولت سیزدهم از همین امروز به فکر برجام باشد

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: 9 اسفند 99 
بود که سخنگوی دولت ایران گفت: »همانطور که 
قبلا وزیر امور خارجه اعلام کرده ما آماده تبادل 
زندانیان هستیم و اگر تاکنون این اتفاق نیفتاده 
به خاطر عدم آمادگی دولت آمریکا بوده است. 
منتظریم ببینیم که چقدر دولت جدید آمریکا 
در تجدیدنظر در سیاست های دولت قبل جدی 
است«، اما در اردیبهشت ماه آمریکا برخلاف 
خواست قبلی اش، با لحن طلبکارانه هر توافقی 
با ایران را رد کرد و حتی شبکه الجزیره به نقل از 
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا خبر توافق بر 
سر تبادل زندانیان میان ایران و آمریکا را تکذیب 
کرد، اما اکنون همان آمریکایی ها هستند که از 
ایران می خواهند تبادل زندانیان را قبول کند و 
آنچه در اردیبهشت تکذیب کردند را فراموش 
کرده اند، اما ایران شتاب زده پاسخ نمی دهد و در 
حال بررسی تبادل زندانیان است. چندی روز پیش 
رابرت مالی نماینده ویژه وزارت امورخارجه آمریکا 
در امور ایران نیز اخیرا در گفت وگو با بخش فارسی 
شبکه صدای آمریکا تصریح کرد که تلاش ها برای 
بازگرداندن آن دسته از شهروندان آمریکایی که 
در ایران در بازداشت هستند در جریان است و به 
موازات مذاکرات هسته ای دنبال می شود. وی در 
ادامه گفت: آن ها به خانه می آیند هرچند نمی تواند 
تاریخ دقیقی اعلام کند. رابرت مالی در پاسخ به 
این که جزییات آزادی زندانیان به چه صورت 
دنبال می شود و آیا ممکن است شماری مانند باقر 
و سیامک نمازی که از زمان دولت باراک اوباما در 
ایران هستند، باز پشت سر بمانند یا جداگانه آزاد 
شوند؟ گفت همه زندانی ها باید آزاد شوند. اعلامی 
که کرده ایم این است که همه آن ها باید به خانه 
بازگردند. ما نمی خواهیم فقط بخشی از یک توافق را 
داشته باشیم و نمی خواهیم کسی را پشت  سر باقی 
بگذاریم. نماینده ویژه وزارت امورخارجه آمریکا 
در امور ایران درباره اینکه در گذشته تعدادی از 
زندانیان آمریکایی در ایران آزاد شدند، اظهار داشت: 
دیدگاه خانواده نمازی را درک می کنیم که مرتب با 
آن ها در تماس هستم و درک می کنم چه می گویند 
و چه تجربه ای از گذشته دارند. پس صحبت از یکی 
یا دو تا نیست و صحبت همه در میان است. وی 
در پاسخ به این سوال که آیا مذاکرات درخصوص 
آزادی زندانی ها به شکلی به مذاکرات هسته ای با 
ایران ارتباط دارد، یا نه؟ توضیح داد: این رایزنی ها 
بخشی از مذاکرات بر سر برجام نیست و مجزا از آن 
دنبال می شود. نمی شود گفت این دو هیچ ارتباطی 
به هم ندارند؛ چرا که به لحاظ همزمانی و کسانی 
که به نیابت دو طرف حرف می زنند، به طور قطع 
بخشی است که روی دیگری سایه می اندازد، اما 
ما بحث دستگیرشدگان را مجزا دنبال می کنیم 
و اگر بزرگ ترین بخش نباشد، بخش بسیار بزرگی 
است که همه را به خانه بازگردانیم. مالی افزود: 
وارد جزییات این که در کجای مذاکرات هستیم، 
نمی شوم. همان طور که به خانواده ها گفته ام، 
سعی می کنم در حد ممکن صادق و صریح باشم. 
ما پیشرفت هایی داشته ایم ولی هنوز به پایان 
نرسیده است. کار راحتی نیست؛ چراکه همان طور 
که گفتم ایران درخواست های زیادی دارد. راحت 
نیست اما پیشرفت  کرده ایم. اطمینان دارم که آنها 
به خانه می آیند. نمی توانم تاریخ دقیقی بدهم. 
این مقام آمریکایی همچنین بیان کرد: با توجه به 
انتقال قدرت و آن چه که در ایران روی می دهد، 
همه چیز فعلا به حال سکون درآمده از جمله 
مذاکرات هسته ای و دلیل اینکه توانستم در این 
جلسه شرکت کنم، این بود که علی القاعده قرار بود 
راهی وین شوم ولی در حالی حاضر مذاکرات دچار 
وقفه شده و در نتیجه این جا هستم و خوشحالم که 
توانستم این جا حاضر شوم. بدون ورود به جزئیات، 
می توانم بگویم در دورهای قبلی مذاکرات -مربوط 

به زندانیان- پیشرفت داشته ایم.
 پاسخ ایران به اظهارت راب مالی

روز سه شنبه سخنگوی دولت ایران در واکنش 
به اظهارات راب مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور 
ایران از پیشرفت در مذاکرات برای آزادی شهروندان 
آمریکایی زندانی در ایران گفت: ما قبلا بارها اعلام 
کردیم که جمهوری اسلامی ایران به خاطر نیات 
انسان دوستانه آماده تبادل همه زندانیان سیاسی 
در مقابل آزاد کردن همه زندانیان ایرانی در سراسر 
جهان است که با دستور و خواست آمریکا محبوس 
شده اند. علی ربیعی افزود: ما حتی در دولت پیشین 
آمریکا هم از این آمادگی طرف ایرانی خبر داده 
بودیم اما این دولت آمریکا بود که با اصرار بر 
گروگانگیری ایرانیان از نشستن پای میز مذاکره 
امتناع کرد و دولت آمریکا با گروگانگیری از ایرانیان 
از نشستن پای میز مذاکره جلوگیری کرده بود. وی 
ادامه داد: دولت آقای بایدن از روزهای ابتدای روی 
کار آمدن این موضوع را مورد توجه قرار داده و این 
مذاکرات در جریان است و به محض دستیابی به 
نتایج قابل قبول، توسط همکاران ما در وزارت امور 

خارجه اطلاع رسانی لازم انجام خواهد شد.
 خبر مهم سخنگوی وزارت خارجه آمریکا

امورخارجه  وزارت  سخنگوی  هم  دیروز   
آمریکا گفت که کشورش در حال انجام مذاکرات 
غیرمستقیم با ایران برای تبادل زندانیان میان 
دو کشور است. پرایس اظهار داشت: ما در حال 
انجام مذاکرات غیرمستقیم اما فعال با ایران برای 
تضمین آزادی شهروندان آمریکایی بازداشت شده 
در این کشور هستیم. وی در ادامه تصریح کرد: این 
رایزنی ها به طور مجزا از مذاکرات هسته ای با ایران 
صورت می گیرد. این دیپلمات آمریکایی همچنین 
مدعی شد که بازداشت این افراد ناعادلانه بوده و 
آنها مدتی طولانی است که از آزادی خود محروم 
شده اند. این اظهارات در حالی مطرح می شود 
که واشنگتن تقریبا دو ماه پیش وجود هرگونه 
مذاکره با تهران درباره تبادل زندانیان را رد کرده 
بود. سخنگوی دولت ایران نیز روز سه شنبه گفت 
که تهران و واشنگتن در حال رایزنی درباره مبادله 
زندانیان هستند و در صورت حصول هر نتیجه در 

این رایزنی ها آن را اعلام خواهند کرد.

گــــزارش

آرمان ملی - علیرضا پورحسین: 
وزارت  خارجه آمریکا کنگره این کشور را 
مطلع کرد که از تحریم ها علیه تجارت 
نفت ایران چشم پوشی می کند تا ایران 
بتواند به پول های بلوکه شده اش در کره جنوبی و ژاپن 
دست بیابد. این معافیت که توسط وزیرخارجه آمریکا امضا 
شده انتقال پول های ایران از حساب های مسدود شده به 
صادرکنندگان در ژاپن و کره جنوبی را مجاز می  سازد. این 
معافیت این امکان را فراهم می آورد که پول بلوکه شده 
ایران در اثر تحریم های آمریکا بدون نقض قانون آزاد شود. 
یک مقام وزارت امور خارجه آمریکا در این باره گفته است 
که وزیر امور خارجه پیش از این معافیتی را امضا کرده 
بود تا برای مورد استفاده قرا رگرفتن پول های بلوکه شده 
ایران در حساب های این کشور -ژاپن و کره جنوبی- جهت 
بازپرداخت به شرکت های ژاپنی و کره ای که کالاهای 
غیرتحریمی به ایران صادر کرده بودند، اعمال شود. 
مبادلات بازپرداخت گاهی زمانبر است و وزیرخارجه به 
مدت 9۰ روز دیگر این معافیت را تمدید کرد. این معافیت 
انتقال هیچ گونه ورود پولی را به ایران مجاز نمی سازد و تنها 
برای بازپرداخت به شرکت های کره ای و ژاپنی که پیش از 
تشدید تحریم  ها، به ایران کالاهای غیرتحریمی صادر کرده 
بودند، کارایی دارد تا طلب خود را از طرف ایرانی اخذ کنند. 
اقدامی که باز هم برخی کارشناسان آن را یک پالس مثبت 
از سوی بایدن برای ایران می دانند. در راستای بررسی این 
مساله آرمان ملی گفت و گویی با عبدالرضا فرجی راد، سفیر 

پیشین ایران در نروژ داشته است که در ادامه می خوانید.
  معافیت وضع شده از سوی وزارت خارجه 
آمریکا در خصوص تحریم های نفتی ایران با چه 

اهدافی انجام شده است؟
آمریکا نخستین چراغ سبز خود به ایران را زمانی به 
صورت مشخص نشان داد که وارد همکاری با سوئیس 
شده و کانال مالی سوئیس را باز کرده تا بتوان از طریق آن 
امکانات دارویی و بهداشتی خریداری کنیم. پس از آن یک 
محموله واکسن از کره جنوبی وارد ایران شد با این عنوان 
که منبع تامین مالی ایران پول های بلوکه شده ایران در 
کره جنوبی بوده است و با موافقت دولت بایدن این واکسن ها 
به ایران صادر شده است. سپس مقداری از پول کالاهای 
خریداری شده از چین نیز به واسطه دارایی های بلوکه شده 
ایران در عراق پرداخت شد که مقامات عراق عنوان کردند 
با مجوز آمریکا صورت گرفته است. این اتفاقات همگی 
پالس های کوچک مثبتی بود که از سوی آمریکا انجام 
شد. در آخرین مرحله نیز وزارت خارجه آمریکا کنگره 
این کشور را مطلع کرد که از تحریم ها علیه تجارت نفت 
ایران چشم پوشی می کند تا ایران بتواند به پول های بلوکه 
شده اش در کره جنوبی و ژاپن دست بیابد. واکسن هایی که 
در روزهای آینده وارد ایران می شود نیز از همین تطریق 
تامین مالی می شود. تمامی این موارد نشانه های مثبتی 
است که آمریکا می خواهد مساله ایران هرچه سریع تر 
حل شود. از سوی دیگر احتمال به نتیجه رسیدن مبادله 
زندانیان ایران و آمریکا زیاد است و این نیز نشانه مثبت 
دیگری است و بیانگر آن است که می خواهند از تنش با 

ایران فاصله گرفته و روی خاور دور متمرکز شوند.
  با توجه به نامه وزیرخارجه به مجلس از یک سو 
و پالس های مثبت آمریکا از سوی دیگر، می توان 

به زودی شاهد توافق در وین بود؟
وزیرخارجه باید به صورت فصلی به مجلس گزارش 
می داد که برای آخرین بار این اقدام را چند روز پیش انجام 
داد. از سوی دیگر ایشان طی 8 سال پیش تحت شدیدترین 
فشارها و انتقادات قرار داشت. با نزدیک شدن به آخرین 
روزهای این دوره آقای ظریف گزارشی به مجلس ارائه 
داد و اهم فعالیت های خود را تشریح کرد. ایشان به نقش 
ترامپ اشاره کرده و با بیان کنایه هایی به مجلس می گوید 
که اقدامات وزارت خارجه این دستاوردها را برای کشور 
داشته است. در همین نامه اشاره می شود که ایران به 
9۰درصد خواسته های خود رسیده است و به طور مشخص 
در دیپلماسی نمی توان به همه آن چیزی که مدنظر است، 
دست یافت. در مذاکره باید امتیازاتی داده شود و امتیازاتی 
گرفته شود. به نظر می رسد در حین همین مذاکرات ایران 
نیز می تواند تحریم های مهم را لغو کند و وضعیت را بهتر 
کند. حتی تحریم علیه نهادهای مهم کشور نیز به واسطه 
مذاکرات وزارت خارجه لغو می شود و این نیز یک دستاورد 
بزرگ است. مشخصا پالس های آمریکا و گزارش وزارت 

خارجه بیانگر این است که امکان توافق وجود دارد.
  توافق احتمالی در ابتدای دولت سیزدهم رقم 

خواهد خورد؟
دولت سیزدهم راه دیگری جز توافق در هفته های 
آینده ندارد. اگر گزارش ظریف به مجلس را این گونه 
بدانیم که نشان دهنده این است که توافق نزدیک است که 
واکنش هایی از سوی مردم را در پی خواهد داشت. مردم 
آگاه شده اند و از دولت آینده انتظار دارند تا هر چه سریع تر 
تحریم ها را لغو کند و وضعیت اقتصادی جامعه بهتر شود. 
مردم ازدولت می خواهند که قیمت ارز پایین آید و تورم 
کنترل شود. اگردولت سیزدهم این اقدام را انجام ندهد و به 
توافق نرسد و قیمت ها را کنترل نکند با انتقاد مردم همراه 
خواهد شد. دولت قول هایی داده است و اگر گشایش حاصل 
نشود، ذهنیت مردم منفی می شود. تلاش های دولت نیز در 
این فضا دیده نمی شود و همین امر امروز این ضرورت را 
ایجاد کرده است که به سمت توافق حرکت کنیم. دولت 
باید از همین امروز به فکر احیای برجام باشد؛ زیرا اگر این 
فرصت سه هفته ای را از دست دهد پس از آن دو ماه تشکیل 
کابینه طول خواهد کشید و عملا رسیدن به توافق نیز شاید 
تا چند ماه دیگر محقق نشود. پس شروع کار برای رسیدن 
به توافق از همین امروز ضرورت دارد. زمینه سازی ها باید 
انجام شود و مشخصا احیای برجام یک امر زمانبر است و 

نباید زمان را از دست داد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: کمتر از سه هفته دیگر دوران 
ریاست جمهوری حسن روحانی تمام شده و سیدابراهیم رئیسی به کرسی 
ریاست جمهوری خواهد نشست. این در حالی است که برخی اصولگرایان 
از پیش از انتخابات برای حضور در کابینه برنامه ریزی می کردند، هم اکنون 
به فکر سهم خواهی افتاده اند. به ویژه دلواپسان و تندروها که می خواهند 
مطامع و منویات خود را در قالب دولت رئیسی به پیش ببرند. این در حالی 
است که رئیسی گفته »مستقل ام« و نوع رویکردها و اظهار نظرهایش نیز 
بویی از تندروی نمی دهد؛ لذا به نظر می رسد که دلواپسان و تندروها با 
دولت رئیسی نیز چندان سر سازگاری نداشته باشند و اگرچه همچون 
دولت روحانی به رئیس جمهور نخواهند تاخت، اما رئیس جمهور و دولت را 
نیز راحت نخواهند گذاشت. به نظر می رسد که رئیسی باید از هم اکنون با 
این جماعت اتمام حجت کند تا  در ادامه کار در دولت اخلال ایجاد نکنند.

  سه گانه اصولگرایان و دولت رئیسی
قاطبه اصولگرایان می دانستند که در انتخابات ریاست جمهوری 14۰۰ 
سید ابراهیم رئیسی پیروز بلا منازع انتخابات و منتخب ملت خواهد بود. 
نوع عملکردهای شورای نگهبان نیز مهر تاییدی بر همین امر کوبید. با 
این حال آیت ا... رئیسی همواره بر این نکته تاکید کرد که مستقل آمده ام 
و وامدار هیچ جریان و گروهی نیستم؛ اما به نظر می رسد که این نوع 
رویکرد رئیس جمهور منتخب به مذاق برخی از مجموعه ها و گروه های 
اصولگرا که در انتخابات حامی رئیسی بوده  و چندی است در صدد 
سهم خواهی از دولت رئیسی بر آمده اند، خوش نیامده  و موجبات اعتراض 
آنها را فراهم کرده است. هرچند که فعالان سیاسی اصولگرا همواره در 
مذمت سهم خواهی در این دولت و لزوم کمک به رئیسی و دولتش برای 
حل مشکلات جامعه سخن می گویند، اما در واقع چنین امری در میان 
این جریان شایع و قابل مشاهده است. چنانکه برخی رسانه های مکتوب 

و رسمی اصولگرا از فشارهای پشت پرده به رئیس جمهور منتخب 
در جهت چینش کابینه خبر داده اند. گویا برخی بهارستان نشینان 
نیز در این خصوص نقش آفرینی کرده و تلاش هایی را در جهت 

تاثیر گذاری بر ترکیب کابینه شروع کرده اند. به طوری که 
شنیده می شود برخی به خاطر عدم مشورت رئیسی با آنها 

درصدد هستند که اگر نفرات مورد نظرشان وارد کابینه 
نشوند، تلافی این کار را در کارزار رای اعتماد به وزرا 
درآورند و به برخی از وزرای رئیسی رای اعتماد 

ندهند. قدر مسلم در جریان اصولگرایی سه دسته وجود دارند که به 
کنشگری فعال مشغول اند و تحرکات و حواشی پیرامون دولت جدید 
را دنبال می کنند. نخست تندروها  و دلواپسان هستند که درصدند با 
مصادره به مطلوب کردن واژه انقلابی گری  و ارائه تعریف خود خواسته 
از آن دولت رئیسی را از آن خود کنند و منویات خود را در قالب دولت 
رئیسی به پیش ببرند. از همین جهت است که فشارهایی از سوی آنها در 
قالب پیشنهاد ارائه می شود که به نظر می رسد اگر رئیسی از در سازش با 
آنها در نیاید، قاعدتا رئیس جمهور جدید را نیز راحت نخواهند گذاشت. 
دسته دوم اصولگرایانی هستند که صرفا صحبت حمایت از رئیسی را به 
میدان می آورند و به لزوم کمک به دولت جدید تاکید می کنند. هرچند که 
نیم نگاهی نیز به چگونگی ترکیب کابینه دارند، اما موضع گیری نمی کنند. 
دسته سوم نیز اصولگرایان معتدل و میانه رویی هستند که طبق صحبت 
رئیس جمهور منتخبب مبنی بر مستقل بودن و انتخاب افراد بر اساس 
شایست سالاری و کارآمدی اعتقاد دارند که رئیسی در انتخاب کابینه 
می تواند نگاهی فراجناحی داشته باشد و از چهر ه های معتدل ، میانه رو 
و حتی غیر اصولگرا نیز استفاده کند. هر چند این دسته نیز صرفا به 
اظهار نظر می پردازند و دنبال سهم خواهی و فشار به رئیس جمهور منتخب 
نیستند؛ با این حال آنچه مسلم است اصولگرایان نمی توانند بابت حمایت 
خود از رئیسی از وی مطالبه گری کنند؛ چرا که به نظر می رسید رئیسی 
پیروز انتخابات باشد. در نتیجه به قول معروف »معمولا بر روی اسب برنده 
شرط نمی بندند« حال اینکه تندروها به دلیل حمایت خود بخواهند از 
رئیسی سهم خواهی کنند و او را تحت فشار بگذارند، نه به لحاظ اخلاقی 
درست است و نه رئیسی اساسا شخصیتی است که بخواهد تحت فشار قرار 
گیرد. پس بهتر است به جای سهم خواهی به فکر حمایت به دولت برای 

حل مشکلات کشور در حوزه های مختلف باشند. 
  احمدی نژادی ها خودشان را عرضه می کنند

یک فعال سیاسی اصولگرا درباره بازتاب بروز 
اختلافات میان جریان اصولگرا در مقاله ای تحت 

عنوان )تنگه احد( در روزنامه کیهان 
اظهار داشت: خبری از اینکه آیا 
اختلافات وجود دارد یا نه، 
ندارم؛ منتها می شود در 
تحلیل  به این نتیجه 

رسید که اختلافات قاعدتا به وجود می آیند؛ نخست اینکه وقتی یک 
جریان سیاسی قدرت را به دست می آورد -چه اصلاح طلب باشد چه 
اصولگرا- در درون خودش دچار یکسری اختلافات می شود، به ویژه در 
جریان اصولگرا که گرایش های متعددی وجود دارد و این گرایش های 
متعدد عملا کار را برای رسیدن به وحدت سخت می کند. محمد 
مهاجری با اشاره به اظهارنظر احمد توکلی مبنی بر اینکه »برخی از 
اصولگرا ها هیچ ارادتی به شخص آقای رئیسی ندارند؛ بلکه دنبال این 
هستند که سمت هایی برای خودشان در دولت پیدا کنند گفت: حرف 
آقای توکلی با یادداشت روز سه شنبه کیهان در کنار هم را می شود به 
عنوان قرینه هایی برای وجود اختلاف در جریان اصولگرا در نظر گرفت. 
این کنشگر سیاسی بیان کرد: آقای رئیسی با توضیحاتی که در جریان 
مناظره ها و سخنرانی هایش در دوران انتخابات داشت، نشان داد که باید 
فاصله اش با جریان تندرو، فاصله معناداری باشد. رئیسی با آن ها خیلی 
دم خور نخواهد بود، اما جریان تندرو هم رسانه دارد و هم نیروهایی دارد 
که می تواند عرصه را بر آقای رئیسی تنگ کنند. وی افزود: یعنی در 
تهران و در برخی از استان ها از جریان های فشار برخوردارند و می توانند 
فشار خودشان را از طریق برخی از علما و سیاستمداران دولت آقای 
احمدی نژاد و دیگران دنبال کرده و به نتیجه برسند. عده ای هم هستند 
که در دولت آقای احمدی نژاد قدرت های قابل اعتنایی داشتند و اکنون 
رنگ عوض کرده و به شکل دیگری خودشان را به  دولت فعلی عرضه 

می کنند.
  پایه گذاری دولت اخلاق مدار

یک نماینده سابق مجلس در خصوص ارتباط میان مجلس یازدهم و 
دولت سیزدهم اظهار داشت:  مجلس با رفتار در مقابل دولت آقای روحانی 
نشان داده به توصیه های رهبری مبنی بر تعامل توجهی ندارد. من 
پیش بینی می کنم که آقای رئیسی پس از معرفی کابینه خود به مجلس 
به سلامت نتواند کابینه را از مجلس بیرون بکشد، زیرا با مخالفت های 
نمایندگان رو به رو خواهد شد. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی گفت: همه 
باید به دولت آقای رئیسی کمک کنند تا موفق شود، زیرا موفقیت دولت او، 
موفقیت یک حزب و فرد نیست بلکه موفقیت یک ملت است. با توجه به 
منش رفتاری که آقای رئیسی دارد انتظار می رود جلوی تندروی ها بایستد 
و اجازه ندهد تا این اخلاق ناپسند در جامعه رواج یابد. حتما هشت سال 
پیش رو دولت آقای رئیسی را خواهیم داشت. آقای رئیسی نباید 
اجازه دهد بی اخلاقی ها ادامه پیدا کند. وی افزود:  اخلاق مداری 
بیشتر مطالبه می شود، امیدوارم ایشان پایه گذار یک دولت اخلاق 
مدارانه شود. نماینده سابق مجلس تصریح کرد: طبق اخباری که 
به گوش می رسد برخی از نمایندگان متوسل به قدرت 
نمایی شده اند و بنا دارند به علت آنکه آقای رئیسی 
جلسه ای را با آنها برگزار نکرده است به کابینه او رای 
مثبت ندهند. نمایندگان بدانند که با اخم بدی از 

سوی مردم مواجهه خواهند شد.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: انتخاب شهردار 
جدید تهران از سوی منتخبان شورای شهر ششم 
تبدیل به داستان درازی شده و هر روز یک موضوع و 
حاشیه مطرح می شود. در  ابتدا عنوان شد که منتخبان 
باید گزینه های مدنظرشان برای تصدی شهرداری 
را ارایه کنند که در نهایت یک لیست 41 نفره آماده 
شد. از همان زمان اختلافات در شورای شهری که 
هنوز  تشکیل نشده، نمایان شد چنانکه علی اصغر 
قائمی، منتخب ششمین دوره شورای شهر تهران 
گفت: »اگر تعداد گزینه های شهرداری تهران که از 
سوی منتخبان شورای شهر کمتر مطرح می شد، بسیار 
مناسب تر بود. چون بررسی 41 مصداق شهرداری 
تهران زمانبر است و موجب هدررفت انرژی منتخبان 
می شود.« این اظهارات نشان داد که همه اعضا در 
تصمیمات نقش ندارند و ادعای همه کاره بودن چمران 
بیش از همیشه به واقعیت نزدیک شد. از سوی دیگر 
 از ابتدا مشخص نبود که معیار اعضا برای انتخاب

41 گزینه تصدی شهرداری تهران چه بود و آیا منتخبان 
شورای شهر ملاک های لازم برای مدیریت شهری را در 
این انتخاب ها لحاظ کرده اند یا خیر که البته چمران با 
پاسخی که داد مشخص کرد ظاهرا آشنایی به وضعیت 
شهر و مدیریت آن ارزش زیادی در معرفی گزینه های 
شهرداری نداشته است. چمران گفته بود: » نمی خواهیم 
کارمند یا مدیر انتخاب کنیم که حتما از بدنه شهرداری 

باشد. ما برای پایتخت شهرداری می خواهیم که  چهره 
ملی داشته باشد یا اگر چهره آن ملی نباشد، در حدی 
فعالیت داشته باشد که با دولت و مجلس قدرت تعامل 
داشته باشد و فردی توانمند، شناخته شده، مدیر و راهبر 
باشد.« از ابتدا مشخص بود این لیست دارای اعتبار 
زیادی نیست چنانکه 1۰ نفر از افرادی که نام شان در 
این لیست بود خیلی زود انصراف دادند و به گفته ناصر 
امانی منتخب شورای شهر ششم،علاوه بر این 1۰ نفر، 
فتاح، مخبر دزفولی، سعید محمد، سردار حاجی زاده، 
سردار وحیدی، محمد فروزنده، مسکنی و فرهاد رهبر 

هم انصراف دادند.
 نام نمایشی دو زن در لیست گزینه ها 

 نکته قابل تامل در تعیین شهردار تهران به ذکر دو 
نام معصومه آباد و مرضیه وحید دستجردی در لیست 
41 نفره مربوط است.از همان ابتدا مشخص بود که 
معصومه آباد شانسی برای تصدی شهرداری تهران را 
ندارد؛ چراکه تنها سابقه آشنایی او با مدیریت شهری 
به حضورش در شورای شهر سوم و چهارم باز می گردد. 
او پیش و پس از حضور در شورای شهر سابقه مدیریتی 
نداشته  و در طول حضورش در دو دوره شورای شهر هم 
طرحی ارایه نداده که نمایانگر توانش در ارایه طرح های 
مطلوب برای شاخت تهران آباد باشد. برخی این تصور 
را داشتند که مرضیه وحیددستجردی با توجه به سابقه 
 فعالیت هایش می تواند گزینه خوبی برای جلوس

 

بر کرسی شهرداری تهران باشد. دستجردی مشاور 
رئیس قوه قضائیه ایران است. او پیش از این وزیر 
بهداشت، نماینده دوره های چهارم و پنجم  مجلس 
و مدیر روابط دانشگاهی و امور بین الملل دانشگاه 
علوم پزشکی تهران بود. دستجردی هم اکنون عضو 
هیات علمی گروه زنان و زایمان دانشگاه تهران با 
سمت دانشیار است. توانایی دستجردی چنان بود که 
برخی نامش را در سطح کاندیدای ریاست جمهوری 
14۰۰ مطرح کردند، اما براساس اظهارات دیروز امانی 
منتخب شورای شهر ششم، دستجردی از حضور در 
لیست گزینه های شهرداری انصراف داده است. او که 
نخستین وزیر زن پس از انقلاب بود، فرصت انتخاب 
شدن به عنوان نخستین شهردار زن پایتخت را از دست 
داد؛ البته شاید دستجردی می دانست که اصولگرایان 
شورای شهر ششم به یک خانم اجازه مدیریت شهری 
نخواهند داد. حتی منتخبان زن شورای شهر ششم 
تهران همچنان برای شهردارشدن یک خانم علاقه از 
خود نشان ندادند؛ مانند سوده نجفی یکی از منتخبان 
شورای ششم شهر تهران که درباره احتمال انتخاب 
یک زن به عنوان شهردار گفت: ین مساله می تواند 
مورد بررسی قرار گیرد. به طور قطع اعضای شورا روی 
گزینه های مختلف فکر می کنند. اگر خانمی کارآمد، 
انقلابی با روحیه جهادی همچنین شاخص و معیارهای 
مناسب برای گزینه شهرداری تهران باشد، اعضای 

شورا شرایط آن را بررسی می کنند. در سال 96 که 
بحث تعیین شهردار مطرح بود، زهرا نژادبهرام عضو 
فعلی شورای شهر تهران گفت:  »نباید گزینه زن را 
حذف کنیم و بگوییم که شهردار نمي تواند زن باشد. 
همان طور که زن مي تواند وزیر و رئیس مجلس باشد، 
شهردار هم مي تواند باشد. درحال حاضر شهردار بغداد 
زن است، پس غریب و خارق العاده نیست که بگوییم 
زنان نمي توانند؛ ضمن اینکه زنان در نوآوري توانمند تر 
هم هستند.«  در همان سال نام معصومه ابتکار برای 
تصدی شهرداری تهران مطرح شد اما شهربانو امانی با 
تاکید بر اینکه ابتکار یکی از قابل قبول ترین گزینه های 
شهرداری تهران بود، افزود: »به دلیل دغدغه های جدی 
در حوزه محیط زیست، ابتکار پیشنهاد فراکسیون زنان 
شورای شهر را برای داوطلب شدن برای نشستن بر 

کرسی شهردار تهران نپذیرفت.«
  مانعی نیست اما شهردار نمی شوند!

زنان می توانند شهردار شوند و مانع قانونی ندارد، 
اما چرا شهردار زن برای تهران انتخاب نمی شود؟ 
محمدحسن ملک مدنی شهردار اسبق تهران می گوید: 
»من هیچ مانعی برای شهردار شدن زنان نمی بینم. آنان 
نیمی از جمعیت هستند و اصلا غیرعقلایی است که از 
کارهای رده بالا منع شوند. در بیست سال گذشته زنان 
خیلی جلو آمدند و مشاغل حساس گرفتند. البته اداره 
تهران کار بسیار ویژه ای است و نباید صرفا براساس 
جنسیت نگاه کنیم. اگر گزینه مناسبی پیدا شود٬ 
زمینه مناسب است.«  صدیقه وسمقی، عضو نخستین 
شورای شهر تهران هم می گوید: »آن اندازه که زنان ما 
در این چهار دهه پیشرفت کرده اند، ذهنیت مردان جلو 
نرفته است. خواسته نیمی از جامعه است که شهردار 
زن٬ استاندار زن و وزیر زن داشته باشیم. مدیران زن 
هرجا بوده اند موفق عمل کردند، اما فرصتی به زنان 
داده نمی شود. فشارها زیاد است، اما نباید تسلیم شد.« 
در حالی عدم تمایل به شهردارشدن یک زن  در میان 
منتخبان شورای شهر ششم، نمایان شده که آمار نشان 
می دهد پس از انقلاب تاکنون فقط پنج زن از سوی 
شهرداران، به عنوان شهردار منطقه منصوب شدند؛ 
با این حال آمار رسمی معاونت توسعه منابع انسانی 
شهرداری تهران نشان می دهد در طول بیش از 1۰ 
سال گذشته و به ویژه در دوره پنجم مدیریت شهری، 
سهم زنان در بدنه شهرداری تهران روبه افزایش بوده و 
از حدود 16 درصد در سال 1۳9۲ به حدود ۲۰ درصد 

کارکنان در سال 1۳99 رسیده است.

»آرمان ملی« از اختلاف جریان اصولگرا در مواجهه با رئیس جمهور جدید گزارش می کند: 

نگراني از حضور تندروها در دولت بعدي    
    محمد مهاجری: رئیسی خیلی با تندروها دم خور نخواهد شد 

  غلامعلی جعفرزاده: رئیسی مقابل تندروی ها بایستد

تحلیلگر سیاسی اصلاح طلب گفت: مردم حاصل جمع این 
آسیب های ملی را به حساب یک جریان سیاسی نمی گذارد؛ 
بلکه به حساب نظام می نویسد و این نظام است که آسیب 
می بیند و در نهایت دود آن به چشم مردم، نظام و کشور خواهد 
رفت. غلامرضا ظریفیان افزود: هر جامعه ای احزاب خاص 
خودش را دارد؛ احزاب هم باید نظرات، برنامه ها و منافع خود 
را دنبال کنند، اما وقتی بین منافع باندی و جناحی خودمان 
و منافع ملی تداخلات عظیم ایجاد می شود که در نتیجه آن 
اگرچه این مساله عمومیت ندارد، اما برخی حاضر هستند که 
منافع ملی را فدای منافع جناحی و حزبی کنند که چون رقیب 
ما ممکن است در آن امر ملی به نتیجه برسد به کار او آسیب 
بزنیم تا آن موفقیت در کارنامه او ثبت نشود. وی افزود: حاصل 
این رفتار این است که گاهی وقت ها دچار توهم می شویم 
و حواس مان نیست که وقتی آن فرصت ملی را از رقیب 
می گیریم، معلوم نیست که الزاما آن کار با دست ما محقق شود 

در نتیجه این کشور، ملت و جامعه است که آسیب می بیند.

فعال سیاسی اصولگرا گفت: یکی از اولویت های دولت سیزدهم 
تعیین تکلیف و به سرانجام رساندن برجام با تامین منافع کشور 
خواهد بود؛ لذا با این شرایط و تا پایان این دولت نمی توانیم توقع 
داشته باشیم که در وین به توافق برسیم. سیدحسین نقوی حسینی 
افزود: منتقدان به کلیت برجام و مذاکرات ایراداتی داشتند که 
برخی به محتوا و نحوه اجرای مذاکرات برمی گردد، چون اگر به 
خاطر داشته باشید برجام با 9 شرطی که مقام معظم رهبری برای 
اجرای آن گذاشتند مورد موافقت نظام قرار گرفت و 9 بند هم توسط 
مجلس تصویب شد. هنگام تصویب برجام در مجلس، مقام معظم 
رهبری برای اجرای برجام نیز شروطی را قائل شدند که منتقدان، 
معتقدند که این شروط اجرا نشد. وی گفت: یکی از آن شروط، 
اجرای گام به گام برجام بود. غربی ها به تعهدات شان عمل نکردند؛ 
به رغم آنکه ایران تماما به تعهدات خود عمل کرد و آژانس بین المللی 
انرژی هسته ای نیز اقدامات ایران را راستی آزمایی و تعهدات اجرای 
برجام توسط جمهوری اسلامی را مورد تایید قرار داده، اما به خروج 

آمریکا از برجام  منجر شد که اجرای آن را متوقف کرد.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: دستاوردهای دولت نشان داده 
نشده و اجازه بازتاب آن داده نشد. محمد هاشمی طبا انتقاد از 
عملکرد صدا و سیما اذعان کرد: در سال های اخیر صداوسیما مقابل 
دولت قرار گرفت و بازتاب موفقیت های دولت تدبیر و امید نبود. 
صداوسیما رسانه ملی است ولی هم اکنون به رسانه جناحی تبدیل 
شده و علیه دولت روحانی عمل می کند. مواردی که تا پیش از این 
درخصوص مطالبه از دولت بیان می شد، با نزدیک شدن شروع به کار 
دولت جدید طبیعی جلوه داده شده و از آن سخنی به میان نمی آید. 
وی ادامه داد: عملکرد مجلس، رسانه ها، صداوسیما و تمام ارگان ها 
و نهادها باید ملی و غیرجناحی باشد. متاسفانه در کشور ما به رغم 
برچسب اسلامی، اخلاق اسلامی وجود ندارد. این مساله شامل 
دولت روحانی و تمام کشور هم می شود. وی در پاسخ به این پرسش 
که دولت روحانی می توانست چه اقداماتی را در داخل کشور جهت 
بهبود شرایط انجام دهد، گفت: به اصطلاح فقط دیکته نانوشته 
غلط ندارد؛ بنابراین وقتی شخص یا گروهی مسئولیتی را برعهده 

می گیرند، عده ای مخالف و عده ای موافق با عملکرد آن ها هستند.

      
مردم ناکارآمدی قوا را به  

پای نظام می نویسند
نهایی شدن برجام اولویت 

دولت سیزدهم است
 دستاوردهای دولت
 اجازه بازتاب ندارد 

چرا فقط نام مردان برای جلوس بر کرسی شهردار تهران مطرح است   

»شهردار زن« 
در بهشت 

جايی ندارد

 

 

 

      مرضیه وحید دستجردی از حضور در لیست گزینه های شهرداری انصراف داد


